
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA  DEL PLE D’11 DE MAIG DE 2021 

Identificació de la sessió:

• Caràcter: ordinari 
• Data: 11 de maig de 2021
• Inici: 10:09
• Finalització: 12:50
• Convocatòria: primera i única

Assistents (17)

Batle – President    
Carlos Simarro Vicens

Tinents de Batle
1r Tinent de Batle: Sr. Carlos Darder Rosell
2a Tinenta de Batle: Sra. Maria del Mar Castañer Lozano
3a  Tinenta de Batle: Sra. Catalina Maria Pomar Catany
4t Tinent de Batle: Sr. Sebastián Luís Aguiló Roig
5e  Tinent de Batle: Sr. Joan Ruiz Mesquida 

Regidors: 
Miguel Nadal Vaquer
Andrea Pomar Capó
Laura Celià Gelabert
Gabriel Suau Otero
Joan Carles Simó Artero
Elvira Assumpta Arbona Cortés
Jaume Mateu Lladó 
Maria de la Cruz Enseñat Alemany 
Maria del Mar Pérez Romero 
Catalina Maria Pizá Plaza 
Jaume Bestard Matas 

Secretària:
Rosa Ripoll Coll 
Ordre del dia:
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A) Part resolutiva

1. Aprovació de l'acta de la sessió anterior.
2. Aprovació expedient de Modificació de crèdits per transferència. (Exp. 2416/21).
3.  Aprovació projecte  de canvi  d’ús d’edificació existent  (residencial)  a  agroturisme,  al 
polígon 4, parcel·la 500. (Exp. 7038/18).
4. Aprovació projecte d’instal·lació d’una línia elèctrica de baixa tensió soterrada, al camí 
de Can Rodado, 6. (Exp. 7685/21).
5. Aprovació inicial del Reglament regulador del padró d’habitants i de la denominació, 
numeració i retolació de les vies del municipi de Sóller. (Exp. 696/21).
6. Aprovació inicial del Reglament regulador del funcionament de l’oficina d’assistència en 
matèria de registre i registre electrònic i del servei d’atenció ciutadana. (Exp. 696/21).
7. Declaració institucional per millorar la seguretat dels vianants a la carretera Palma-Port 
de Sóller (Ma-11).
8.  Moció presentada pel grup municipal Popular envers la prevenció del càncer de còlon.
9.  Moció presentada pel grup municipal Popular envers l’aprovació definitiva de la tarifa 
d’incineració de residus sòlids urbans (RSU) pel Consell de Mallorca.
10.  Moció  presentada  pel  grup  municipal  Socialista  de  suport  al  pacte  per  a  la 
remunicipalització del servei d’aigua i clavegueram de Sóller.

B) Activitat de control

C) Precs i preguntes

Desenvolupament de la sessió: 

Primer. Aprovació de l’acta de la sessió anterior.

Es dóna compte de l’esborrany d’acta de la sessió anterior pendent d’aprovació, ple ordinari 
de 9 de març de 2021.

S’aprova per unanimitat.

Segon.- Aprovació expedient de Modificació de crèdits per transferència. (Expedient 
2416/2021).

Pren la paraula la Sra Andrea Pomar i explica que és tracta d’una modificació de crèdit per 
habilitar una partida dedicada a ajudar al sector empresarial solleric. Vol agrair als serveis 
econòmics la feina feta. 

S’obre el torn de debat amb la intervenció de la Sra. Catalina Pizá i diu que fa dos mesos 
que es va posar damunt la taula aquesta proposta i considera que les ajudes arriben tard i 
demana més celeritat. Malgrat tot diu que són benvingudes. 

La Sra Laura  Celià  diu que efectivament,  ja  fa  dos  mesos que es  va presentar  aquesta 
proposta  en comissió informativa.  Considera que l’equip de govern no frissa per  donar 
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ajudes al teixit empresarial perquè per altres qüestions si s’han fet plenaris extraordinaris. 
La regidora de Més per Sóller fa una comparativa amb les actuacions fetes a l’infante Lois 
que varen començar en les mateixes dates i que ja han finalitzat. No obstant, manifesta que 
donaran suport a la proposta perquè considera que les ajudes són necessàries i espera que 
aquestes es sumin a les aportacions fetes pel Consell i el Govern. 

Pren la paraula el portaveu del PSOE, el Sr. Jaume Mateu qui matisa que el que es duu a ple 
és una modificació pressupostària per poder tirar endavant una subvenció i que encara resta 
pendent aprovar la convocatòria. Diu que ja fa més d’un any que va començar la pandèmia i 
que  encara  anam  enrere  en  el  tema  de  les  ajudes  al  teixit  empresarial.  Demana  que 
s’acceleri el ritme.

El Sr. Jaume Bestard diu que tota ajuda és bona. Considera que cal aclarir si les ajudes són 
o no compatibles amb altres. 

Intervé el Sr. Aguiló i diu que és curiós que l’oposició remugui, que saben com funciona 
l’administració i que les ajudes són benvingudes.

El Sr. Carlos Darder, portaveu del Partit Popular es suma a les paraules dels seus companys 
d’equip de govern i vol destacar que el més important ara és que les ajudes van endavant. 
Critica que el Govern i el Consell duguin un retràs tan gran en l’atorgament de les ajudes. 

La Sra. Andrea Pomar vol matisar que la comissió de març es va celebrar el dia 26  i que un 
mes i mig després es duu l’expedient a plenari. D’altra banda, diu que s’ha esperat també a 
veure com treien les ajudes les altres administracions superiors, per sabre quina era la línia 
que s’havia de seguir  i que aquest és el motiu de la tardança d’un mes. 

El  Sr.  Jaume  Mateu  intervé  i  diu  que  les  ajudes  del  Consell  i  del  Govern  ja  estan 
ingressades en els comptes corrents dels empresaris i que totes les ajudes són compatibles. 
Li demana al Sr. Darder que no digui mentides, que no han de donar culpa a qui no en té i 
que el que han de fer es tirar endavant les ajudes.

Tanca el torn de debat el Batle President qui vol agrair a la Regidora de festes, la Sra. 
Castañer fer possible el traspàs de diners de la seva regidoria per habilitar una partida que 
permetrà subvencionar un trimestre de fems. El Sr. Simarro explica que el Ministeri  no 
permetia llevar la taxa als comerciants i que s’ha tengut que cercar un camí per ajudar.  El 
Batle també critica l’actuació del govern i diu que encara no ha ingressat la seva aportació 
del pla de reactivació econòmica anunciat fa estona. El Sr. Simarro espera poder repartir les 
ajudes aviat per pal·liar els efectes de la pandèmia. 

Passats a votació, per unanimitat, la Corporació, acorda: 

Primer.-  Aprovar la transferència de crèdits següents:
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PROGRAMA ECONÒMIC NOM PARTIDA RECURSOS APLICACIONS

3380 2269900 FESTES POPULARS 53.000,00

9200 4790001 SUBVENCIONS  A 
EMPRESES PRIVADES

53.000,00

TOTAL 
TRANSFERÈNCIA

53.000,00 53.000,00

Segon.-  Exposar al públic durant 15 dies hàbils, previ anunci en el BOIB i en el tauler 
d'anuncis d'aquest Ajuntament.

Tercer.-  Aquest expedient aprovat inicialment es considerarà aprovat definitivament si no 
es presenten reclamacions durant el termini d'exposició pública.

Tercer.-  Aprovació  projecte  de  canvi  d’ús  d’edificació  existent  (residencial)  a 
agroturisme, al polígon 4, parcel·la 500. (Expedient 7038/2018).

Pren la paraula el regidor d’urbanisme i explica que es tracta d’un canvi d´ús d’habitatge a 
agroturisme i que cal remetre un informe al Consell de Mallorca per a la seva declaració 
d’interès general.

Sense més intervencions i passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

Primer.-  INFORMAR FAVORABLEMENT la  sol·licitud  presentada  per  l'entitat  Sagita 
Balear SL representats pel sr. Francisco Javier Oliver Simarro, sol·licitant la tramitació de 
l'interès general per al projecte de canvi d'ús  de residencial a agroturisme,  de l'edificació 
existent  al  polígon  4  parcel·la  500,  amb referència  cadastral  07061A004005000000KA 
(Documentació sense visat col·legial). 

Segon.- REMETRE, en compliment de l'assenyalat per la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del 
Procediment  Administratiu  Comú  de  les  Administracions  Públiques,  el  Pla  Territorial 
Insular de Mallorca, per la Llei 6/1997, de 8 de Juliol, de Sòl Rústic de les Illes Balears i  
altra  legislació  aplicable,  l'expediente  al  Consell  Insular   de  Mallorca,   als  efectes  de 
l'obtenció del corresponent interès general,  d'acord amb amb els  informes  emesos i el 
raonat  adjunt».

Quart.-  Aprovació  projecte  d’instal·lació  d’una  línia  elèctrica  de  baixa  tensió 
soterrada, al camí de Can Rodado, 6. (Expedient 7685/2021).

El Sr. Jaume Bestard diu que és un expedient similar a l’anterior, si bé en aquest cas es 
tracta del soterrament d’una línia de baixa tensió. 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: A

PY
PN

N
KF

9E
KN

W
ZS

7Y
7Y

W
6Y

A4
X 

| V
er

ifi
ca

ci
ó:

 h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 4

 d
e 

16
 



La regidora Catalina  Pizá anuncia que li  donaran suport  atès  que tots  els  informes són 
favorables i es mostra a favor de soterrar tot el cablejat.

La portaveu de Més diu que votaran a favor. 

El Sr. Carlos Darder anuncia que votaran a favor i també es mostra a favor de soterrar el 
cablejat.

Tanca el torn de debat el Sr. Batle i agraeix la feina feta per soterrar el cablejat, considera 
que és una feina que s’ha de posar en valor. Espera que al casc urbà també es pugui fer.

 Passats a votació, la Corporació per unanimitat ACORDA: 

Primer.-  INFORMAR  FAVORABLEMENT  la  sol·licitud  per  l'execució  del  projecte 
d'instal·lació  d'una línia  elèctrica  de baixa tensió soterrada  al  Camí de Can Rodado,  6, 
presentada per la Sra. Margarita Cuart Oliver,  redactat  pel tècnic Jaume Vidal Gomila, 
sense visar i data de signatura 2020.05.16.

Segon.- REMETRE, en compliment de l'assenyalat per la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del 
Procediment  Administratiu  Comú  de  les  Administracions  Públiques,  el  Pla  Territorial 
Insular de Mallorca, per la Llei 6/1997, de 8 de Juliol, de Sòl Rústic de les Illes Balears i  
altra  legislació  aplicable,  l'expedient  al  Consell  Insular  als  efectes  de  obtenció  del 
corresponent interès general, conforme a l'article 37 de la citada Llei 6/1997, d'acord amb 
l'informe tècnic motivat adjunt.

Cinquè.-  Aprovació  inicial  del  Reglament  regulador  del  padró  d’habitants  i  de  la 
denominació,  numeració  i  retolació  de  les  vies  del  municipi  de  Sóller.  (Expedient 
696/2021). 

Intervé el Sr. Carlos Darder diu que aquest expedient s’ha explicat en comissió informativa 
i que es tracta d’aprovar, així com a altres municipis, un reglament regulador del padró 
d'habitants.

Pren la paraula la Sra. Pizá i diu que és un tràmit i que tot el que beneficii l’eficiència de 
l’Ajuntament tendrà el seu suport. 

Per part de Més per Sóller, intervé la Sra. Elvira Arbona qui agraeix que s’hagi inclòs la 
modificació de l’article dotzè proposada pel seu grup i diu que votaran a favor. 

Intervé  el  Sr.  Jaume Mateu  i  vol  agrair  la  feina realitzada  pels  tècnics  municipals  que 
considera necessària i espera que es desenvolupi amb normalitat.  

El portaveu del Pi Proposta per les Illes considera que el text té qualque mancança sobretot 
pel que fa a la celeritat en les numeracions i en la instal·lació de les plaques. Exposa que ha 
rebut queixes de ciutadans que fa més de sis anys que han demanat la col·locació d’una 
placa. Demana que això es solucioni.
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El  Sr.  Sebastià  Aguiló  diu  que  el  reglament  és  una  passa  per  solucionar  els  diferents 
problemes existents. Anuncia que votaran a favor. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

Primer.-  Aprovar  inicialment  el  Reglament  regulador  del  padró  d’habitants  i  de  la 
denominació,  numeració i  retolació  de les  vies del  municipi  de Sóller,  i  que consta  en 
l'expedient de la seva raó.

Segon.-  Sotmetre-ho  a  un  període  d'informació  pública,  per  termini  de  trenta  dies, 
mitjançant anunci publicat en el Butlletí Oficial dels Illes Balears i en el tauler d'anuncis de 
la Corporació, a fi que el veïnatge i les persones legítimament interessades puguin examinar 
l'expedient i formular reclamacions, objeccions o observacions.

Tercer.-  Si  no  es  presenten  reclamacions  o  suggeriments  en  el  termini  esmentat,  es 
considerarà aprovat definitivament sense necessitat d'acord exprés del Ple.

Quart.- Una vegada aprovat definitivament, es procedirà a la seva publicació en el BOIB, 
sense que entri en vigor fins que s’hagi dut a terme l’esmentada publicació.

Cinquè.- Remetre el text complet de l'Ordenança a l' Institut Balear de la Dona, als efectes 
d'elaborar l'informe preceptiu sobre l'impacte de gènere (article 7 g de la Llei 12/2006, de 
20 de setembre). 

Sisè.-  Aprovació  inicial  del  Reglament  regulador  del  funcionament  de  l’oficina 
d’assistència  en  matèria  de  registre  i  registre  electrònic  i  del  servei  d’atenció 
ciutadana. (Expedient 696/2021).

Pren la paraula el Sr. Carlos Darder i explica que consisteix en l’aprovació inicial d’un 
reglament relatiu,  en aquest cas, al  funcionament de l’oficina de registre.  Explica que a 
proposta de Més per Sóller i de Podem, s’ha afegit al text «i del servei d’atenció ciutadana». 
Segons  el  regidor,  l’objectiu  és  agilitzar  el  funcionament  del  negociat  de  registre  i 
estadística. 

Intervé la Sra. Catalina Pizá d’Unidas Podemos i exposa que caminar cap a l’eficiència de 
l’administració sempre tendrà el seu suport.

La Sra. Elvira Arbona explica que les modificacions que proposaren anaven encaminades a 
prioritzar  el  suport  directe  i  immediat  als  ciutadans.  Matisa  que  això  només  s’ha 
materialitzat  al  títol  del  reglament  i  l’article  1 i  el  10.2 no s’han modificat,  no obstant 
anuncia que votaran a favor. 

El Sr. Jaume Mateu considera important avançar cap a l’administració electrònica, camí que 
es va iniciar  al  2016 amb la implantació del sistema gestió electrònica dels expedients. 
Espera que això no vagi en detriment de l’atenció de les persones que tenen dificultats en el 
maneig dels mitjans electrònics. 
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Pren la paraula el  Sr. Jaume Bestard diu que és cert  que l’Ajuntament  es va iniciar  en 
l’àmbit de l’administració electrònica, i posa de relleu que és complicat per les persones 
majors, per aquest motiu diu que no ha d’haver dificultat  ni en l’accés electrònic ni en 
l’atenció presencial. 

Intervé el Sr. Aguiló, regidor no adscrit i considera que avançar cap a la digitalització de 
tots els tràmits és el millor que es pot fer. Per aquest motiu diu que li donaran suport. 

El Sr. Carlos Darder també incideix en el fet d’equilibrar l’atenció telemàtica i l’atenció 
presencial. 

El Batle president diu que l’atenció de l’Ajuntament sempre ha sigut ràpida, eficient i eficaç 
i que ara només s’afegeix la part telemàtica. Vol donar l’enhorabona a la regidoria del Sr. 
Darder i al departament de registre. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

Primer.-  Aprovar  inicialment  el  Reglament  regulador  del  funcionament  de  l’oficina 
d’assistència en matèria de registre i registre electrònic i del servei d’atenció ciutadana., i 
que consta en l'expedient de la seva raó.
Segon.-  Sotmetre-ho  a  un  període  d'informació  pública,  per  termini  de  trenta  dies, 
mitjançant anunci publicat en el Butlletí Oficial dels Illes Balears i en el tauler d'anuncis de 
la Corporació, a fi que el veïnatge i les persones legítimament interessades puguin examinar 
l'expedient i formular reclamacions, objeccions o observacions. 
Tercer.-  Si  no  es  presenten  reclamacions  o  suggeriments  en  el  termini  esmentat,  es 
considerarà aprovat definitivament sense necessitat d'acord exprés del Ple.
Quart.- Una vegada aprovat definitivament, es procedirà a la seva publicació en el BOIB, 
sense que entri en vigor fins que s’hagi dut a terme l’esmentada publicació.
Cinquè.- Remetre el text complet de l'Ordenança a l' Institut Balear de la Dona, als efectes 
d'elaborar l'informe preceptiu sobre l'impacte de gènere (article 7 g de la Llei 12/2006, de 
20 de setembre).

Setè.- Declaració institucional per millorar la seguretat dels vianants a la carretera 
Palma-Port de Sóller (Ma-11).

Per part  de la  secretaria  es procedeix a  la  lectura  del  punt setè de l’ordre del dia,  una 
declaració institucional per millorar la seguretat dels vianants a la carretera Palma-Port de 
Sóller. 

Pren la paraula la Sra. Catalina Pizá vol remarcar que aquesta moció va dirigida al  Sr. 
Sevillano del seu partit polític i que malgrat tot, varen tenir clar que s’hi tenien que adherir. 
Remarca que l’idealisme de partit no ha d’anar en contra de qüestions que són lògiques. 

Intervé la Sra. Laura Celià i diu que des de Més per Sóller es mostren satisfets pel fet que 
s’hagi presentat com a una declaració institucional. Afegeix que la carretera, cada vegada és 
un espai més transitat per cotxes i per famílies que van a peu amb infants, i que és una 
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assignatura pendent i una demanda històrica urgent. Agraeix el suport de tots els partits, 
espera que no quedi en una moció i que es tradueixi en canvis. 

El Sr. Jaume Mateu diu que és important que l’Ajuntament faci veure que s’ha de repensar 
el vial en qüestió perquè s’empra no només per comunicar dos nuclis urbans i que s'avanci 
en el fet de canviar la concepció de carretera per la de passeig o bulevard a una zona urbana 
més amable per als vianants i ciclistes.

Pren la paraula el Sr Jaume Bestard i vol posar de manifest que tot l’Ajuntament es suma a 
la  proposta però que al final, la problemàtica no es soluciona per part del Consell. Espera 
que no quedi en una mera declaració institucional. 

El Sr. Sebastià Aguiló considera la declaració institucional un bon acord, diu que és un 
tema imprescindible i que no ens podem permetre un altre accident. 

Pren la paraula el Sr. Carlos Darder i diu que donen suport incondicional a la proposta. 
Recorda que ja al 2019 es va enviar un escrit al Consell de Mallorca demanant un pas de 
vianants, escrit que s’ha tornat a reiterar, si bé explica el portaveu del Partit Popular que no 
han rebut resposta.

La Sra. Andrea Pomar intervé i recorda que ja es va remetre un escrit sol·licitant la revisió 
de la cobertura mòbil i demana que s’afegeixi aquest punt a la declaració institucional. 

Tanca el torn d’intervencions el Batle President qui vol agrair l'asfalt posat davant deixalles 
per part del departament de carreteres. Explica que es va reunir amb el conseller pel tema 
del semàfor que és col·loca a Palmanyola i que es va traslladar per part de l’Ajuntament la  
necessitat de donar una solució a la carretera Ma-11.

Passats a votació, la Corporació per unanimitat, APROVA una declaració institucional en el 
sentit següent:

Primer.- Instar al Departament de Carreteres del Consell de Mallorca, que habiliti passos 
segurs (amb semàfor de polsador o il·luminats) per als vianants en els punts següents de la 
Carretera Palma-Port de Sóller (Ma-11):

- Per unir el carrer Capità Angelats amb el Camí de la Costa d'en Llorenç.
- Per unir els dos trams del Camp Llarg que queden separats per la Ma-11.
- Per unir el Vial 68 Pont d'en Barona amb la Ma-10.

Segon.- Millorar el pas de vianants ja existent a Sa Roca Roja, amb la instal·lació d’un 
semàfor amb polsador.

Tercer.-  Sol·licitar al Departament de Carreteres del Consell de Mallorca que faci un estudi 
tècnic per millorar la circulació segura de persones en aquesta carretera, amb la intenció de 
crear un espai per a vianants al llarg de tot el seu tram, entre Can Repic i el Monument.  
També que s’integri en aquest planejament el carril bici ja existent, per tal de millorar el seu 
estat actual de manteniment.
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Quart.- Instar al Consell de Mallorca a revisar els punts negres sense cobertura mòbil a les 
àrees de la seva competència.

Vuitè.-  Moció presentada pel grup municipal Popular envers la prevenció del càncer 
de còlon.

El Sr. Carlos Darder procedeix a la lectura de l’exposició de motius de la moció presentada 
pel grup municipal Partit Popular i explica que a proposta d’Unidas Podemos i de Més per 
Sóller es va afegir al sisè punt: «L’Ajuntament de Sóller es compromet a promoure en tots 
dels  àmbits  una alimentació  saludable i  la  practica  d’activitat  física  i  vincular  aquestes 
accions  a  la  prevenció  del  càncer  de colon i  recte».  El  regidor  recalca  el  fet  que  amb 
prevenció, el noranta per cent dels afectats poden salvar la vida i acaba la seva intervenció 
demanant el suport de tots els regidors. 

Intervé  la  Sra.  Pizá  d’Unidas  Podemos  a  qui  li  crida  l’atenció  que  es  faci  una  moció 
d’aquestes característiques a nivell municipal i demana si la incidència d’aquesta malaltia 
és més elevada en el nostre municipi. La regidora considera que s’hauria de presentar al 
Parlament  de  les  Illes  Balears  com  a  institució  competent  i  argumenta  que  no  tenen 
capacitat per valorar totes les dades que apareixen a la moció perquè no és tracta d’un tema 
de competència municipal.  Afegeix que, no obstant tot  l’assenyalat,  donaran suport a la 
moció atès que pretén millorar la salut de la ciutadania.

Pren  la  paraula  la  Sra.  Laura  Celià  i  diu  que  ha  demanat  a  la  seva  família  on  hi  ha 
antecedents d’aquesta malaltia i li han comentat que no hi ha cap queixa de seguiment de 
colonoscòpies i analítiques de cribratge. Malgrat això, considera que és un tema important i 
demana al partit socialista si ha pogut contrastar les dades que apareixen a la moció. D’altra 
banda, es mostra sorpresa pel fet que el partit popular, que ha sigut qui ha privatitzat la 
sanitat, ara faci una defensa dels programes de prevenció, que són els mes afectats quan hi 
ha retallades. Demana també que s’eliminin els terminis tenint en compte l’envergadura del 
que es sol·licita i agraeix que s’hagi incorporat la proposta d’implicar a l’Ajuntament en les 
polítiques de salut. 

El regidor socialista demana que al punt primer de la moció es matisi i es redacti de la  
següent manera: «... els recursos i els professionals sanitaris que es destinen i que s’han 
destinat  a  implementar  el  programa  de  càncer  de  còlon  a  tot  la  població  de  les  Illes 
Balears», i que al punt segon es canvii 2022 per 2024, data fixada a nivell estatal. Es mostra 
d’acord  amb el  punt  tercer  i  pel  que  fa  al  punt  quart  diu  que  la  moció  presentada  al 
Parlament  no  instava  només  a  la  Conselleria  de  Salut  sinó  que  implicava  a  totes  les 
administracions públiques. Respecte al punt cinquè, el mateix que el punt quart, proposa 
modificar-la en el sentit d’incloure a totes les administracions. Finalment es mostra a favor 
d’afegir  el  punt  sisè  proposat  per  Més i  Unidas  Podemos.   Demana que s’acceptin  els 
canvis que ha proposat i que siguin més rigorosos a l’hora de presentar aquest tipus de 
mocions 

El portaveu del Pi Proposta per les Illes diu que tot el que sigui salut s’ha de materialitzar i 
és on s’ha de veure una unitat. Anuncia que li donaran suport pel bé de tota la ciutadania. 
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Pren la paraula el Sr. Aguiló i diu que consideren correcte i necessari donar suport a aquest 
tipus de moció, que la detecció precoç és vital per superar certs tipus de càncer i que caldria 
establir calendaris per a la prevenció i no tan sols d’aquest tipus de malaltia. Així mateix 
opina que no es pot votar en contra d’aquest tipus de moció i recorda que es va instal·lar el 
Hi-Point per prevenir el càncer de pell. Per tot això, diu que donaran suport a la moció. 

El Sr. Carlos Darder diu que es demana que les Illes Balears vagin al mateix ritme que 
altres comunitats  autònomes que realitzen la cobertura al 100%.  Diu que a la Junta de 
portaveus ja es va mostrar obert a negociar la moció presentada pel seu grup municipal amb 
la finalitat que s’aprovàs com a declaració institucional i que per part del partit socialista no 
hi ha hagut cap proposta de matisos o canvis. 

El Sr. Mateu li respon que s’ha proposat una moció, que el Ple està per discutir-les i que no 
veu cap problema pel fet  d’introduir  els matisos durant la celebració del mateix.  El Sr. 
Mateu no està  d’acord  en  posar  en  una declaració  institucional  referències  que no són 
acceptables i que ja ha manifestat. Per això, vol que constin en acta una sèrie de qüestions 
que s’haurien de tenir en compte. 

El Sr. Carlos Darder vol que consti en acta el malestar del seu partit pel fet de no tenir el 
suport del Partit Socialista per tal d’aprovar la iniciativa com a una declaració institucional i 
vol així mateix agrair el suport de Més per Sóller i Podem. 

El Sr. Jaume Mateu diu que el programa de prevenció del càncer rectal té caràcter estatal i 
que s’està desplegant amb tota la celeritat possible. Critica certes afirmacions de l’exposició 
de motius i diu que no són certes i que no s’ha de fer un ús partidista d’aquesta malaltia.  

El Batle intervé i li  diu al Sr. Darder es donarà compte que no es pot demanar que un  
director general vagi en contra d’un conseller del mateix color polític. El Batle explica que 
la moció va encaminada a cercar la igualtat amb altres comunitats autònomes i inclús amb 
diferents zones de Mallorca. Afegeix que la prova de cribratge és molt barata i fàcil de fer i 
que pot evitar  moltíssims de problemes a molta  gent.  Considera que la  moció si  és de 
competència municipal i que tots ens hi hauríem de sumar atès que és una proposta de 
l’associació espanyola contra el càncer. Es mostra decebut per la manca de suport del Sr. 
Mateu i espera que finalment a la votació s’hi sumin. 

Finalment  i  passats  a  votació,  la  Corporació,  per  unanimitat,  aprova  la  declaració 
institucional següent:

Primer.-  L’Ajuntament de Sóller insta a la Conselleria de Salut en el termini màxim de 3 
mesos presenti  un pla  de feina concretant  els  protocols,  els  recursos i  els  professionals 
sanitaris que es destinaran a implementar el programa de càncer de còlon a tota la població 
de les Illes Balears. 

Segon.- L’Ajuntament de Sóller insta a la Conselleria de Salut a implantar a tot el territori 
de les Illes Balears (cobertura 100%) el programa de cribratge de càncer de còlon amb 
caràcter poblacional a l’any 2022.
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Tercer.- L’Ajuntament de Sóller insta a la Conselleria de Salut a promoure l’avaluació del 
risc familiar  de càncer de còlon i recte,  incloent-hi la indicació de realització d’estudi i 
consell genètic d’aquelles persones que compleixen criteris de risc de càncer hereditari per 
aquelles síndromes que disposen de proves diagnòstiques i tinguin aplicabilitat clínica. 

Quart.-  L’Ajuntament de Sóller insta a la Conselleria de Salut a desenvolupar campanyes 
d’informació i conscienciació entre la població objectiva sobre la importància de participar 
en el programa de cribratge. 

Cinquè.-  L’Ajuntament  de Sóller  insta a la Conselleria  de Salut a promoure en tots  els 
àmbits una alimentació saludable i la pràctica d’activitat física i vincular aquestes accions a 
la prevenció del càncer de còlon i recte. 

Sisè.-  L’Ajuntament  de  Sóller  es  compromet  a  promoure  en  tots  dels  àmbits  una 
alimentació  saludable  i  la  practica  d’activitat  física  i  vincular  aquestes  accions  a  la 
prevenció del càncer de colon i recte.

El Batle President agraeix el suport de tots els membres de la Corporació i espera que es 
facin els cribratges. 

Novè.-  Moció presentada pel grup municipal Popular envers l’aprovació definitiva de 
la tarifa d’incineració de residus sòlids urbans (RSU) pel Consell de Mallorca.

Intervé el portaveu del grup municipal Partit Popular que procedeix a llegir l’argumentari 
de la moció i demana el suport de tots els partits. 

Pren la paraula la Sra. Pizá i mostra una gràfica del 2010 al 2021 que representa la quota i 
explica que els anys on no apareix cap rebaixa es corresponen amb els que va governar el  
Partit Popular al Consell de Mallorca, amb la Sra. Catalina Soler, mentre que des del 2015 
ha anat escalonadament davallant la quota. Afegeix que l’objectiu del Partit Popular amb 
aquest tipus de mocions presentades a diferents ajuntaments, és generar la sensació que ha 
sigut gràcies a la seva empenta que s’ha aconseguit aprovar definitivament la tarifa, quan 
realment tot deriva d’un procediment administratiu obligatori  i els acusa de voler treure 
rèdit de la feina feta per la seva consellera al front de la Conselleria de residus. Afegeix que 
l’aprovació  inicial  de  la  tarifa  fou  el  26  d’abril  i  que  aquesta  queda  automàticament 
aprovada als trenta dies. 

La regidora de Més per Sóller agraeix els aclariments de les dades per part de la regidora de 
Podem. Pel que fa al tema del rebut dels fems diu que fa gràcia que l’Ajuntament sigui tan 
exigent amb el Consell quan el propi equip de govern no ha fet cap iniciativa per rebaixar el 
rebut de fems, malgrat, tal i com es va publicar a la premsa, la recollida del rebuig havia 
caigut un 24% a Sóller al 2020 en comparació al 2019. La regidora de Més per Sóller diu 
que cansa exigir i no fer res de portes cap endins. 

Intervé el Sr. Jaume Mateu vol aportar una sèrie de dades. Explica que hi ha una concessió 
del servei d’incineració des de l’any 1992, que té un sistema tarifari que sempre beneficia a 
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l’empresa, si puja l’aportació de residus, puja la tarifa i si baixa l’aportació de residus baixa 
la  tarifa.  D’altra  banda,  es  mostra  d’acord  amb el  primer  punt  atès  que  es  va  aprovar 
inicialment la tarifa, no obstant, pel que fa al segon punt diu que ha fet consultes tècniques i 
li  han comentat  que es complicat  complir  els  terminis  que contempla la  moció.  També 
destaca  que  el  Consell  ha  apostat  per  reduir  la  taxa  d’incineració  a  diferència  d’altres 
èpoques, fins i tot aportant recursos per evitar pujades. Demana l’esmena de la moció en el 
sentit d’eliminar els terminis del punt segon i introduir un tercer punt que consistiria en que 
l’Ajuntament es comprometi a repercutir la davallada de la tarifa en la taxa de recollida 
residus sòlids urbans de l’Ajuntament de Sóller

El  portaveu del  Pi  Proposta  per  les  Illes  anuncia  que li  donaran  suport  perquè  el  més 
important és la butxaca dels nostres veïnats i que en aquest moment s’ha de mirar tot com 
estar i revisar la problemàtica de la concessió de Tirme.  Exposa que l’entitat Sóller 2010 
no té una situació de superàvit i que ens veim condicionats per donar ajudes i baixar la taxa.

Pren la paraula el Sr. Aguiló, regidor no adscrit, i diu que també li donaran suport, malgrat 
sigui una ratificació del que ja s’ha aprovat al Consell. 

El portaveu del Partit Popular diu que crida l’atenció que quan es tracta al plenari d’un tema 
que afecta  a certs  partits  polítics  que governen al  Govern o al  Consell,  tot  són pegues. 
Respecte a la proposta del partit socialista de modificar el punt segon, manifesta no tenir 
cap inconvenient  en canviar el  termini que apareix per «al més aviat  possible» i també 
mostra la seva conformitat a introduir un tercer punt en el sentit assenyalat pel Sr. Mateu, 
perquè el que vol l’equip de govern és que els ciutadans paguin el menys possible. 

El Sr. Mateu agraeix els canvis que ha acceptat el Sr. Darder. 

Pren la paraula la Sra. Celià de Més per Sóller i demana al Sr. Bestard quines fores les 
mesures que es posaren damunt la taula que no es varen acceptar, en relació amb la situació 
de l’entitat Sóller 2010 i demana si s’ha cap estudi de costs que contempli la rebaixa que 
podria aplicar l’Ajuntament de la taxa de recollida de fems. 

Respon el Sr. Bestard diu que al principi de la pandèmia es va posar damunt la taula la 
possibilitat  de  posar  en ERTE a certs  treballadors  i  que  l’oposició es  va  oposar  a  dita 
mesura, la qual cosa va suposar tenir que demanar una línia de crèdit. 

La Sra. Celià diu que quan varen demanar en el seu moment per aquest tema es va contestar 
que  no  era  un  ERTO,  quan ara  mateix  el  Sr.  Bestard  ho  ha  confirmat.  D’altra  banda, 
demana si l’estudi de costs s’ha posat en marxa. Finalment demana al Sr. Carlos Darder 
afegir un punt consistent en que l’Ajuntament iniciarà un estudi econòmic per veure quina 
rebaixa es pot aplicar a la taxa de fems del 2022.

El Sr. Carlos Darder diu no tenir cap inconvenient amb aquest punt perquè precisament 
s’està fent feina amb aquest tema i el regidor Sr. Ruiz està totalment implicat. 

Pren la paraula el Batle President i es dirigeix a la Sra. Catalina Pizá i li diu que per una 
banda li  pareix  una  barbaritat  que  l’Ajuntament  tardi  un  mes  i  deu  dies  a  tramitar  un 
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expedient, i a un altre punt digui que hi ha un procediment administratiu amb uns terminis 
que s’han de respectar. Posar en dubte la gràfica que ha mostrat la Sra. Pizá. El Sr. Batle 
diu que es va comprometre a repercutir la rebaixa del tres per cent.

El Batle explica que s’està fent l’estudi de costs que demana la Sra. Celià i que durant el 
temps de pandèmia la regidoria del Sr. Ruiz i Sóller 2010 han vist incrementada la feina per 
la neteja d’institucions, espais públics i parcs. Insisteix que el seixanta per cent del rebut 
correspon a Tirme. Agreix al Sr. Ruiz la seva dedicació i destaca la bona gestió per part de 
Sóller 2010. 

Es  passa  a  votació  la  moció  esmenada  en  el  sentit  sol·licitat  pel  partit  socialista,  la 
Corporació, per majoria de 16 vots a favor i 1 abstenció, ACORDA:

Primer:  Sol·licitar al Consell de Mallorca l’aprovació definitiva de la tarifa d’incineració 
de residus sòlids urbans (RSU) de l’any 2021 de forma urgent, perquè estam en el mes de 
maig de 2021 i la rebaixa encara no ha entrat en vigor.

Segon: Demanar al Consell de Mallorca l’aprovació de la tarifa d’incineració de residus 
sòlids urbans (RSU) de l’any 2022, el més aviat possible, per poder aplicar-la l’any 2022, 
mitjançant l’aprovació de la rebaixa a les ordenances fiscals municipals.

Tercer.-  L’Ajuntament es compromet a repercutir la davallada de la tarifa en la taxa de 
recollida residus sòlids urbans de l’Ajuntament de Sóller.

Desè.-  Moció presentada pel grup municipal  Socialista de suport al  pacte per a la 
remunicipalització del servei d’aigua i clavegueram de Sóller.

Intervé el  Sr.  Jaume Mateu per  defensar  la  moció  presentada pel  seu grup municipal  i 
explica que el debat sobre la gestió de l’aigua ha estat en boca dels ciutadans, que s’està 
donant voltes al fet de canviar el model i que cada vegada són més les institucions que 
reconeixen que la gestió  de l’aigua s’ha de basar no només amb criteris  mercantilistes, 
tenint en compte que l’aigua és un element bàsic per viure. Diu el Sr. Mateu que així ho 
preveuen  les  Nacions  Unides  i  els  objectius  de  desenvolupament  sostenible  2030. 
Considera que la política de l’aigua s’ha de fer des d’una gestió de caràcter public. Explica 
que la  proposta  té  dos  components,  per  una banda replantejar  l’actual  model  de gestió 
privada.  Veu complicat rescindir el contracte si bé, diu que manquen nou anys per a que 
finalitzi i cal tenir clar que no s’allargarà més enllà del 2030. En segon lloc, es tracta de fer  
feina per poder en un futur, recuperar el servei. Finalment, procedeix a llegir la moció en la 
seva redacció definitiva modificada després de la Junta de Portaveus. 

Intervé la Sra. Catalina Pizá d’Unidas Podemos qui considera que l’aigua és un dret humà 
que no es pot comercialitzar i no es pot deixar en mans privades. 

Pren la paraula la  portaveu del grup municipal  Més per Sóller  i  diu que és una moció 
interessant i que s’hi sumaran i espera que la moció surti endavant. També vol recordar que 
a  la  premsa va sortir  una noticia  de la  voluntat  de prorrogar  la  concessió.  Vol   també 
recordar el servei de recollida selectiva i que s’ha d’obrir un debat sobre quin és el model 
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que  volem,  que  serà  una  oportunitat  per  generar  ocupació  i  tenir  un  control  des  de 
l’Ajuntament d’aquests serveis. Diu que el seu partit  estarà sempre a favor de la gestió 
pública. 

El Sr. Jaume Bestard diu que la seva postura és molt clara i que el que s’ha mirat es de  
solucionar  el  tema del clavegueram d’horts  i  tarongers.  Explica que la  problemàtica  de 
Sóller és l’existència de moltes fosses sèptiques i la necessitat de separar les pluvials de les 
fecals. Demana si la moció pretén que la gestió s’hagi d’assumir per l’Ajuntament i exposa 
l’ajuntament a dia d’avui no té mitjans i que partim de zero. 

Pren la paraula el Sr. Aguiló i diu que és un tema delicat, que tal i com estava redactada en 
un principi la moció pretenia municipalitzar ja l’aigua, si bé després d’una negociació s’ha 
modificat. Explica que falten nou anys per finalitzar la concessió i que hi ha temps de sobra 
per preparar aquest tema, que el debat no és Aqualia si o no, sinó que cal fer un estudi real 
de si val la pena recuperar l’aigua al municipi. Diu que seim l’enveja d’altres municipis 
perquè tenim uns dels recursos hídrics més importants de l’illa i que resulta curiós tenir 
l’aigua gestionada a nivell privat, si bé, diu que també és cert que l’empresa concessionària 
està fent bona feina, però que val la pena estudiar si s’ha de recuperar. Conclou que és una 
bona proposta i es mostren contents per com ha quedat finalment redactada. 

El portaveu del partit popular diu que el dret a l’aigua és un dret fonamental i que el govern 
central s’hauria de fer càrrec del consum bàsic de l’aigua. Diu que es sumen a l’argumentari 
de la resta de membres de l’equip de govern. 

Pren la paraula el Sr. Mateu i agraeix la feina feta en aquesta moció.

El Sr. Batle intervé i explica que l’aigua no està privatitzada, que el que està privatitzat és la 
gestió de les canonades del clavegueram. Afegeix que el 80 per cent de la factura de l’aigua 
són  impostos  i  que  els  primers  que  comercialitzen  són  les  administracions  estatal  i 
autonòmica. Explica que Aqualia s’encarrega de que no hi hagi pèrdues i que l’aigua arribi 
a  les  cases  amb  pressió  i  neta.  Considera  que  la  gestió  d’Aqualia,  supervisada  per 
l’Ajuntament, és bona. Li recorda a la Sra. Celià que a la darrera legislatura es va privatitzar 
el furgó o el museu de la Mar. Explica que la problemàtica de Sóller és que certes zones de 
Sóller no tenen clavegueram, que s’ha de separar els pluvials de les fecals i que el cost de 
totes les actuacions és de nou milions d’euros. El Batle diu que des de l’equip de govern 
s’han mirat totes les possibilitats i que entre tots es cercarà una solució consensuada. Vol 
donar l’enhorabona a Aqualia per la feina feta. 

Passats a votació, la Corporació per unanimitat, acorda, aprovar la moció següent: 

Primer.- L’Ajuntament de Sóller reconeix el valor de l’aigua com a dret humà i bé essencial 
tal i com es fa per part de l’ONU com un dels objectius per al Desenvolupament Sostenible 
de cara a l’any 2030.

Segon.-  L’Ajuntament de Sóller adopta el compromís de recuperar la gestió pública de 
l’aigua una vegada finalitzat l’actual contracte de concessió vigent.
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Tercer.-  L’Ajuntament de Sóller atès el temps que manca per acabar l’actual concessió, es 
compromet a posar en marxa els estudis tècnics i de gestió necessaris per tal de planificar 
adequadament una possible municipalització al 2030. 

Quart.-  L’Ajuntament  de Sóller  crearà una Comissió de l’Aigua.,  integrada  per tots  els 
grups polítics municipals, per tal de planificar de forma oberta i participativa el procés de 
remunicipalització de l’aigua de cara a 2030, garantint la subrogació dels treballadors i la 
planificació de noves inversions en aigua i clavegueram.

B) PART DE CONTROL:

Onzè.- Comunicacions oficials.

És dóna compte de les resolucions de batlia i acords de Junta de Govern des de la darrera 
sessió plenària:

-  Decrets del 410  al 801 de 2021.

-  Juntes de Govern ordinàries de 10, 17, 24 i 31 de març; 7, 14, 21 i 28 d’abril i 5 de maig  
de 2021.

Dotzè .- Precs i preguntes.

S’obre el torn de precs i preguntes amb la intervenció de la Sra. Catalina Pizá i demana al  
Sr. Bestard si ha trobat una ubicació millor que el cementeri per les pedres de memòria 
històrica en record dels ciutadans que varen patir el nazisme.

Respon el Sr. Bestard que s’està mirant i que aquesta setmana es decidirà. 

Intervé el Sr. Gabriel Suau i diu que entraran per registre les preguntes i demana que es 
contestin les preguntes plantejades al mes de març i que no han tengut resposta.

Quan són les 12:50 hores,  el Batle President aixeca la sessió,  de la qual com a secretària 
estenc aquesta acta. 

Vist i plau                                                                                         La secretària 

El Batle-president 

Carlos Simarro                                                                                 Rosa Ripoll Coll 
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Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller, 

El batle                                                                     Davant meu 

Carlos Simarro Vicens                                             La secretària 

S’ha donat compte al Ple, a la sessió ordinària de dia 29 de setembre de 2021 i s’aprova per 
unanimitat.    

La secretària

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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